
بيشترين درگيري هاي بايدن
ابوذر گوهري در كانال تلگرامي خود نوش��ت: بايدن در 100 روز نخست 
رياست جمهوري خود بيشترين درگيري را در حوزه داخلي و كرونا داشته 
و 11مصوبه كنگره را به عن��وان قانون امضا كرده، با 41 دس��تور اجرايي 
بيشترين ميزان دستور اجرايي را در مقايسه با رؤساي جمهور دوران جديد 
امريكا صادر كرده، با 26 رهبر جهان تلفني مكالمه داشته و در مقايسه با 

464 توئيت ترامپ در اين مدت، صرفاً 19 توئيت داشته است. 

استاد موحد: خرس دست از ما برنمي دارد!
كانال تلگرامي استاد محمدعلي موحد بخشي از سخنراني استاد را با عنوان 
»مولانا و پيام صلح و دوستي« در سال 1۳9۳ به اشتراك گذاشت. استاد موحد 
در اين بخش از سخنان خود مي گويند: ايران ما به خاطر موقعيت حساس و 
مهمي كه در منطقه دارد، همواره مورد توجه قدرت هاي جهان بوده است. 
 اي كاش روزگاري مي رسيد كه در آرامش سپري مي شد. از ياد نبريم اگر ما 
دست از خرس بازداريم ، خرس دست از ما برنمي دارد. ما بايد سعي كنيم با 

هوشمندي كارمان را در اين همه جنگ و خشونت پيش ببريم.

 »سلام« از زيباترين جلوه هاي 
فرهنگ اسلامي

نفيسه امامي در توئيتي نوشت: آنا ش��وت از بازيگران معروف بلاروس 
است كه به اسلام و تشيع گرويده. خودش ميگه بعد از اينكه مسلمان 
شدم كار بازيگري رو كنار گذاش��تم و دارم تلاش ميكنم با استفاده از 
احاديث و مفاهيم اسلامي، دين اسلام را تبليغ كنم. آنا ميگه سلام كردن 

از زيباترين جلوه هاي فرهنگ اسلامي هست.

 وضعيت اسفناك
 حريم خصوصي افراد در فرانسه!

مرتضي غرقي در توئيتي نوش��ت: لايحه جديد مبارزه با تروريسم در 
فرانسه به پليس اجازه مي دهد ارتباطات اينترنتي افراد در همه جا رصد 
و مكالمات خصوصي افراد شنود ش��ود. همه چيز، همه جا، همه وقت، 

تحت كنترل پليس، پس حريم خصوصي افراد چه مي شود؟

   علي جعفري:
جهانگيري در كلاب هاوس حرف هاي خوبي 
مي زد. مش��كلات را دقيق شناسايي كرده، 
راهكار هم دارد، اما متأسفانه فرصت خدمت 
نداشته. اگر فردي مثل جهانگيري هشت سال 
معاون اول بود، الان نه بحران گوشت و مرغ 
داشتيم و نه دلار به مرز ۳0تومان مي رسيد، 

پرايد هم زير ۵0 تومان بود. 
   علي سطاني وش:

جهانگيري توي كلاب هاوس يه جوري حرف ميزد 
همه ش ميگفتم كاش اين هشت سال روحاني و 
جهانگيري رئيس جمهور و معاون اولش ميشدن. 

   مهراد صدر:
همه خوبي ه��اي دول��ت  از جهانگيري بود، 
هرچي بدي هم بود، جهانگيري براي اصلاح 

اون اختياري نداشت!

   سعيد آجرلو:
جهانگيري نيومد كلاب هاوس كه بگه دولت 
براي مردم چه كرده. اومده بود بگه چرا دولت 

براي مردم كاري نكرده! #پوپوليسم
   محبوبه نياوراني:

خلاصه صحبت ه��اي جهانگيري: فس��ادها 
ناشي از دولت احمدي نژاد و گراني ها ناشي از 
تصميمات مجلس )چندماهه( است! مردم شما 
يادتون نمياد هفت سال دولت تدبير گل و بلبل 
بود، مجلس انقلابي آمد همه چيز خراب شد. 

   طاها باقري:
جهانگيري امشب سوپرمني بود كه هشت 
سال كمش هس��ت براي آباد كردن ايران و 
توقع دوتا هشت سال داره از مردم! يك ياعلي 
بگيم هشت سال ديگه بهش فرصت بديم همه 

چيز درست ميشه... )از طرف يك برانداز(

   عسل داداشلو:
مع��اون اول رئيس جمه��ور داره درب��اره 
عملكردش در دولت دوازدهم تو كلاب هاوس 
حرف مي زنه اما اينترنتش مشكل داره! شما 

خودت حديث مفصل بخوان... 
   كاربري با نام »محمد صادق«:

جهانگيري ميگه ما در اين دولت براي اولين بار 
سفير زن داشتيم، س��فير اهل سنت داشتيم، 
فرماندار زن داشتيم، فرماندار اهل سنت داشتيم... 
همش يك نفر ب��ود خب! خانم حمي��را ريگي، 
فرماندار سابق و كوشاي قصرقند در سيستان و 

بلوچستان و سفير فعلي ايران در برونئي... 
   وحيد حاجي پور:

بهانه جديد جهانگيري ب��راي كمبود كالا و 
گراني: چون مجلس مخالفت خ��ود را با ارز 
4200 توماني براي سال 1400 اعلام كرد، 

مردم جنس ها را در من��ازل احتكار كردند و 
گراني شد. هميشه مردم مقصرن يعني!

   محمد پازوكي:
 جهانگيري در كلاب هاوس: »از گراني ها خبر 
داريم و از تمام توان براي كاهش مش��كلات 
مردم استفاده ميكنيم!« وقتي هشت سال 
توانتون براي كاهش قيمت   نتيجه  نداده، جز 

اينه كه شما هيچ تواني نداريد؟!
   كاربري با نام »حامد«:

جهانگيري ميگه بريد رأي بديد كه ش��هر 
دست شهروندان باشه نه دست مافيا! شهر 
الان دس��ت شهروندهاس��ت كه ۷0درصد 
دارايي مردم تو بورس به يغما رفت؟ دلار شد 
۳۳ هزار تومان؟ چند ميليون سكه ثبت نامي 
تو جيب كيه؟ ۵۵ ميليارد دلار ارز 4200 به 

جيب شهروندها رفت يا مافيا؟
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 كاش جهانگيري ۸ سال 
معاون اول رياست جمهوري مي شد!

واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به سخنان معاون اول رياست جمهوري در كلاب هاوس

اسحاق جهانگيري، معاون اول رياست جمهوري، شب گذشته در جمع كاربران كلاب هاوس 
حاضر شد و ساعاتي را به گفت وگو با كاربران پرداخت. او به موضوعات مختلفي اشاره كرد 
و در خصوص انتخابات تا فسادهاي برادرش سخن گفت. كاربران شبكه هاي اجتماعي نيز 
همزمان با سخنان جهانگيري در پلتفرم هاي ديگر واكنش هاي مختلفي را ثبت كردند. آنها 

از ضعيف بودن اينترنت جهانگيري نيز نگذشتند و آن را نشانه اي بر ضعف دولت دوازدهم 
در حوزه اينترنت دانستند. اظهارات جهانگيري در خصوص صوت منتشر شده ظريف، 
منتقدان دولت، توجه دولت به گراني ها، آوردن مثالي از بازي مافيا و... از جمله نكاتي بود 
كه مورد توجه كاربران قرار گرفت. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مي خوانيد. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

ماه رمضان، ماه تمرين حسن خلق
آيت الله خوشوقت)ره(:

نبي معظم)صلوات الله عليه( در آخرين جمعه  ماه ش��عبان براي 
آماده كردن مس��لمانان براي روزه گرفتن، خطبه اي القاء و انشاء 
فرمودند. يكي از جملاتي كه در اين خطبه به نظر مي رس��د، اين 
است؛حضرت)ص( سفارش كردند  در اين ماه بايد خُلق، نيكو باشد؛ 
چون گرسنگي و تشنگي كمي براي ما و نوع انسان هاي روزه دار كمي 
ناراحتي و زود رنجي مي آورد، لذا زود عصباني مي شوند و زود دست 
بالا مي رود. زود زبان به كار مي افتد و انسان زود فحش مي دهد. اينها 
خطرناك است.  پيغمبر اكرم)ص( فرمودند: »اگر روزه دار در اين 
ماه در حال روزه، نگذاش��ت كه اخلاقش اين طور شود و بداخلاق 
و كج خلق نشد و خودش را كنترل كرد و تا آمد شروع كند، لب ها 
را روي هم گذاشت؛ اگر كس��ي توانست چنين كنترلي نسبت به 
اخلاقش با ديگران داشته باشد، فرداي قيامت پروردگار متعال به 

راحتي او را از صراط عبور مي دهد.«
منبع: كانال »عزيز خدا« در پيام رسان ايتا

   سبوي دوست

محس��ن مهديان نوش��ت: اين روز ها زياد 
تعبير دوقطبي مي شنويم؛ مختصري تأمل 
كنيم. رهبر انقلاب سال 96 به احمدي نژاد 
توصيه كردند وارد انتخابات نشود. فرمودند 
موج��ب دوقطبي مي ش��ويد. پيش��تر نيز 
جامعه را از برخي دوقطبي هاي سياس��ي 
شبيه س��ال ۵9 و دوران بني صدر برحذر 
داش��تند. دوقطبي آنقدر زيان ده است كه 
حتي افزايش مشاركت از طريق دوقطبي 

نيز مذموم است. چرا؟
   دوقطبي چه نيست؟

 هر دويي و دوگانه اي دوقطبي نيست. هر 
اختلاف و رقابتي هم. حتي بداخلاقي هاي 

سياسي نيز الزاماً  دوقطبي نمي سازد. 
   دوقطبي چيست؟

دوقطبي زماني شكل مي گيرد كه يك سوي 
ماجرا را حق مطلق و سوي ديگر را باطل محض 
بدانيم. چنين جبهه بندي رقابت را حيثيتي و 

يك تعصب ايدئولوژيك درست مي كند. 
   كسي كه دوقطبي مي سازد دنبال چيست؟

يك: پروژه اهريمن سازي براي قطب مقابل، 
به نحوي كه كاملًا حذف شود. 

دو: هيچ صداي ديگري جز دوصداي موجود 
يا دو قطب اصلي شنيده نشود. 

يعني حيثيتي كردن فضا باعث مي ش��ود 
مستقل ها يا حرف هاي خاكستري و مياني 

ديده نشود و رقيب، دش��من فرض شده و 
كامل حذف شود. 

   از كجا شناخته مي شود؟ 
يكم نزاع ساز است. دوقطبي ها تا پايين ترين 
سطح نهاد اجتماعي يعني خانواده امتداد 
دارد. در ميان ش��خصيت هاي سياس��ي و 
رس��انه ها متوقف نمي ش��ود و تا سر سفره 
مردم كشيده مي شود و اختلاف را در سطح 
خانواده ها،  فاميل ، دوس��تان و حتي افراد 

نامرتبط به موضوع توسعه مي دهد. 
دوم رخوت ساز اس��ت. افراد يا در نزاعند يا 
ساكت و گوشه نشين در سياست. هركس 
خود را در دوقطبي ه��ا نبيند دچار مارپيچ 
سكوت شده و خود به خود حذف مي شود. 

   چرا براي مشاركت مفيد نيست؟ 
چون ثمره مش��اركت را از بين مي برد. ثمره 
مشاركت وحدت اجتماعي است. همه پاي 
صندوق رأي مي آيند تا در نهايت س��رمايه 
اجتماعي ش��كل بگيرد، اما دوقطبي دقيقاً 
همين ثمره را از بين مي برد، يعني مشاركت 
را زياد مي كند اما كاملاً سرمايه سوز اجتماعي 
است. نزاع هاي دوقطبي پايان ندارد. با صندوق 
رأي اختلاف ها تمام نمي شود و امتداد دارد. 
به همين دليل است كه اقليت بعد از صندوق 
رأي هم براي اكثريت مشروعيت قائل نيست 

و نزاع ادامه دارد؛ مثل ۸۸. 

   با ذهن چه مي كند؟ 
ذهن در دوقطبي ها قالب بندي مي ش��ود 
بين اين و آن. صفر يا يك. س��ياه يا سفيد. 
استقلال يا پرسپوليس. نتيجه اينكه ذهن 
نمي تواند طيفي تحليل كند. مخاطب هرنوع 
فرد يا فكري را تنها در اين دو دسته تحليل 
مي كند. يا با مني يا با او. ي��ا اهل جنگ يا 
سازش. يا اهل ميدان يا ديپلماسي. يا مرگ 

يا زندگي. يا اصلاح طلب يا اصولگرا. 
   چه بلايي سر اراده مي آورد؟ 

افراد دو بيني پيدا مي كنند. ذهن نمي تواند 
روي هيچ موضوعي متمركز ش��ود. قدرت 
تحليل و استنباط را منهدم مي كند. ذهن 
هيچ كس و هيچ موضوعي را بدون برچسب 
نمي تواند تحليل كن��د. كور رنگي تحليلي 
ايجاد مي ش��ود و ذهن هي��چ موضوع مهم 
ديگري را ج��ز دوقطب��ي نمي بيند و فهم 
نمي كند. در نهايت اينكه قضاوت ها حدي و 
هيجاني و اراده و رفتار ها و واكنش ها عصبي 

و نابخردانه مي شود. 
   قانون بقاي دوقطبي چيست؟ 

افراد براي ديده شدن ناچارند در دوقطبي ها 
جلوه كنند. حرفي خارج از دوقطبي شنيده 
نمي شود. همين باعث مي شود دوقطبي ها 
قدرت بگيرن��د. چرخه بق��اي دوقطبي از 

همين جا شكل مي گيرد. 

   چه بلايي سر كشور مي آيد؟ 
يكم: به ش��دت اختلاف انگي��ز و وحدت 

شكن است. 
دوم: دشمن توهمي مي س��ازد و دشمن 

اصلي فراموش مي شود. 
   دوقطبي مقدس هم داريم؟

هرنوع دوقطبي غير از دوقطبي حق و باطل 
يا به تعبير رهبر انقلاب انقلابي و ضدانقلابي 
توهم است. اين دوقطبي مقدس در داخل 
وحدت مي س��ازد و كل جامع��ه را با همه 
اختلافات رنگين كماني مقابل دش��من به 
وحدت مي برد، اما دوقطب��ي حق و باطل 

حقيقي نه توهمي. 
   چه بايد كرد؟

اين دو گزاره را به خاطر بسپاريم:
1- هر كس با هر نوع گرايش در جبهه انقلاب 
تعريف مي ش��ود. قط��ب مقابل تنه��ا و تنها 
ضدانقلاب اس��ت نه حتي غيرانقلابي. يعني 
كسي كه مقابل انقلاب شمشير كشيده است. 
جبهه انقلاب طيف است. يك سويش مجاهدين 

و يك سو قاعدين، اما همه در سايه انقلابند. 
2- هيچ موضوع يا راه حلي حيثيتي نيست 
و قابل بحث و گفت وگوست. هر كس ممكن 
است يك موضوع را از زواياي مختلف ببيند. 
بنابراين رقيب نبايد حذف شود. به روشنگري 

انديشه نياز داريم و نه حذف انديشه. 

دوقطبيچيستوبامغزچهميكند؟
   گزارش

دانيال معمار در توئيتي نوشت: اين همه س��ال از فرار مغزها گفتيد، اين را هم بگوييد كه 
فقط در سال گذشته 22۵0 نخبه ايراني از 20 كشور جهان به كشورمان بازگشته اند كه 

400 نفرشان هيئت علمي دانشگاه هاي خودمان شده اند. 

سيدامير سياح با انتشار تصوير فوق نوشت: مهم ترين گمشده ايران امروز، حاكميت قانون 
است. بدون حاكميت قانون، قانون شكن ها تش��ويق و قانون مدارها تنبيه مي شوند. وقتي 

قانون حاكم نباشد، شارلاتان ها و رانتخوارها ميدان دار مي شوند. 

حاكميت قانون،  مهم ترين گمشده ايرانبازگشت ۲۲۵۰ نخبه ايراني از ۲۰ كشور به وطن

يا أشباه الرّجال و لا رجال!
كانال تلگرامي »آب و آتش« بخش هايي از خطبه هاي 29، ۳9 
و 2۷ نهج البلاغ��ه اميرالمومنين)ع( را با ترجمه س��يدجعفر 

شهيدي، به اشتراك گذاشت. در اين بخش ها مي خوانيم:
-  اي مردمي كه به تن فراهميد و در خواهش ها مخالف هم! سخنانتان 
تيز، چنان كه سنگ خاره را گدازد و كردارتان كند، چنان كه دشمن 
را درباره شما به طمع اندازد. در بزم، جوينده مرد ستيزيد و در رزم، 
پوينده راه گريز. آن كه از شما ياري خواهد، خوار است و دل بيمار. براي 
كدام خانه پيكار مي كنيد و پس از من در كنار كدام امام كارزار؟ به خدا 
سوگند فريفته، كسي است كه فريب شما را خورد و بي نصيب كسي است كه انتظار پيروزي از شما برد. 

- غيرتي كو كه شما را به غضب آورد؟
- بر شما غارت مي برند و ننگي نداريد، با شما پيكار مي كنند و به جنگي دست نمي گشاييد... 
 اي نه مردان به صورت مرد! اي كم خردانِ نازپرورد! كاش شما را نديده بودم و نمي شناختم كه 
به خدا پايان اين آشنايي، ندامت بود و دستاورد آن اندوه و حسرت. خدايتان بميراناد كه دلم 

از دست شما پر خون است و سينه ام مالامال خشم شما. 

فرياد اينستاگرام: پايان متن؛ آغاز عكس
دكتر يونس ش��كرخواه در كانال تلگرامي خ��ود از كاركردهاي 
اينستاگرام نوشت. چكيده اي از يادداشت او را در ادامه مي خوانيد: 
اينستاگرام در واقع شبكه اي اجتماعي براي روايت هاي ديداري 
است ولي بعضي ها از آن استفاده متني مي كنند؛ اين شبكه از جنبه 
ارتباطي اساساً زيرساخت خوبي براي خبررساني سيستماتيك 
نيست. شبكه هاي ديگر مي توانند براي اين منظور بهتر جواب 

دهند. از توئيت هاي كوتاه تا متون بلند فيس بوكي. 
اينستاگرام چندان ظرفيت متني ندارد و به همين خاطر هم است 
كه حتي ديفالت برنامه طوري طراحي شده كه كامنت هاي طولاني به صورت مختصر به نمايش 
در آيند و حتي در صفحه كامنت ها پنهان شوند و شما اگر تمايل به خواندن همه كامنت هاي يك 
عكس داشته باشيد ناچاريد دوباره دستور لود ساير كامنت ها را بدهيد. كاربران هم بايد به مرور 
زمان با خواندن ادبيات مرتبط با اين بحث به اين نكته برسند كه اينستاگرام جاي حرف نيست بلكه 
فرصتي است براي اينكه گالري اكثريت آماتور در كنار اقليت حرفه اي قرار گيرد. اصلاً كجاي جهان 
شما آرشيوي سراغ داريد كه بيش از  20ميليارد عكس داشته باشد. ميزان متن در اين شبكه بسيار 
ناچيز است و قابل اعتنا نيست.  يك نوع تبليغات در جهان وجود دارد كه به آن »فراخوان به عمل« 
مي گوييم و در دنيا به CTA معروف است. اينستاگرام دنياي امروز و فرداي اين نوع تبليغات است 
اما بعيد مي دانم اينجا حتي كسي با گوشه هايي از آن آشنا باشد. همين الان شركت هاي بزرگ 
بين المللي، اينستاگرام را به ابزار پر قدرت بازاريابي تبديل كرده  و خوب هم جواب گرفته اند. پس 
اينستا صرفاً رفتارها و رويه هاي موجود و حتي ظاهراً غالب نيست.  اينستاگرام از همان زمان اعلام 

موجوديت يك فرياد بلند داشته است: پايان متن؛ آغاز عكس.

 تأملي بر بلوك بندي گفتماني ۱۴۰۰
كدام گفتمان پيروز انتخابات است؟

 يعقوب ربيعي در كانال تلگرامي خود نوشت: قبلاً نوشتم 
كه پنج گفتمان يا مؤلفه گفتمان��ي )عدالت، كارآمدي، 
جوانگرايي، آزادي هاي اجتماعي و روابط بين الملل( در 
اين انتخابات مؤثر است و هر كانديدا بايد در اين پنج حوزه 
برنامه و راهكار داشته باشد. با توجه به شرايط موجود به 
نظر مي رسد اگر بخواهيم يك اولويت بندي بين اين پنج 
مؤلفه گفتماني يا گفتمان داشته باشيم به نظر مي رسد كه اولويت با عدالت و روابط بين الملل باشد.  
هرچند كانديداها در شرايط فعلي مشخص نيستند و مشت جريان ها و جناح هاي سياسي نيز باز 
نشده اس��ت، اما مي توان احتمال داد در اين انتخابات ش��اهد بلوك بندي عدالت در مقابل روابط 
بين الملل باشيم، بلوك عدالت متعلق به جريان اصولگرايي موس��وم به انقلابيون و بلوك روابط 
بين الملل متعلق به جريان اصلاحات.  البته در كنار اين دو بلوك بندي، اصولگرايان - با توجه به موضع 
انتقادي نس��بت به وضعيت دولت مس��تقر- از كارآمدي و مانور در اين حوزه بهره خواهند برد و 
اصلاح طلبان از آزادي هاي اجتماعي. جوانگرايي هم چاشني شعار و ترفندهاي انتخاباتي هر دو 
خواهد شد.  اينكه كدام بلوك جذابيت بيشتر دارد بستگي به قدرت روايت جريان ها از وضعيت موجود 

و راهكارها و شعارهاي آنها دارد. در اين باره صحبت خواهيم كرد. 

يك كودك كار ديگر به صدها و شايد هزاران كودك كار 
اينستاگرامي اضافه شد

رها عبداللهي در كانال تلگرامي خود نوشت: كودكي به خاطر لحن 
جالب حرف زدنش در فيلم تكليف مدرسه معروف مي شود و فوراً 
برايش صفحه اي ساخته مي شود كه مجبور است هر روز ادا و اطوار 
دربياورد و نريشن بي مزه و بي معنايي را كه يادش داده اند تكرار 
كند تا اطرافيان بي مسئوليتش فالوور جذب كنند و با تبليغات، 
نان مامي بلاگر شدن را بخورند.  چند هزار نفر هم صفحه را دنبال 
مي كنند و نمي دانند با هر لايك و كامنت چه بلايي دارند س��ر 
شخصيت و آينده اين كودك مي آورند.  وقتي استفاده از فناوري 
ارتباطي بدون بسترسازي فرهنگي و بدون هيچ خط مشي مشخصي اتفاق بيفتد و حاكميت هم 
در برخورد با آن سردرگم و بي برنامه باشد، فقط دود تهديدهايش به چشم جامعه مي رود؛ به ويژه 
به چشم بي دفاع ترين اعضاي جامعه يعني كودكان كه در اين كارزار بي در و پيكر از طرف والدين 

غرق شده در فضاي مجازي شان هم مورد هجوم جاهلانه قرار مي گيرند!

چرا امريكا به توافق با ايران نياز دارد؟
دكتر عبدالله شهبازي، تحليلگر مسائل سياسي و استاد 
تاريخ معاصر، در كانال تلگرامي خود كامنت هايي را از 
بحثي در يك گروه تلگرامي به اش��تراك گذاشت. 

مجموع كامنت ها را در ادامه مي خوانيد:
شهبازي: ظاهراً همه شواهد نشان مي دهد ايران در 
مسئله هسته اي و موشكي در آستانه پيروزي است 
بدون اينكه در كليت سياست هاي خود عقب نشسته باشد. اين اسرائيل است كه آشفته شده و از 
خيانت امريكا مي گويد و به پيشگويي كتاب حزقيال رجوع مي كند كه در آخرالزمان »اسرائيل تنها 
خواهد ماند« و »هيچ كس را ندارد جز خ��دا«. حالا پخش يك فايل كه اعصاب ها را به هم ريخته، 
دليل بر شكست ايران نيست. تصورم اين است كه مذاكرات متعدد با دقت كنترل مي شود و اجازه 
عقب نشيني در اصول را نمي دهند. اين اسرائيل است كه تلاش مي كند حس شكست را القا كند به 
افكار عمومي ايران. اگر دستاوردي داشته باشيم نتيجه سياست منطقه اي ايران است كه از آغاز محكم 
ايستاد و اجازه تجزيه و بالكانيزاسيون سوريه و عراق را نداد وگرنه الان با فضاي منطقه اي متفاوتي 
مواجه بوديم. اين دستاوردها اگر تحقق يابد، نتيجه تحولات درون جامعه امريكا هم هست از اواخر 
دولت جرج بوش تا الان. بايد ترامپي مي آمد و نتانياهو دم خود را به او گره مي زد تا به اينجا برسيم. 

يكي از دوس�تان: در حال حاضر اين مذاكرات براي ايران حياتي است يا امريكا؟ سؤالم در 
واقع اين است كه چرا در اين مذاكرات امريكا بايد كوتاه بيايد؟

شهبازي: به آمار هزينه هاي وحشتناك امريكا از زمان شروع استراتژي »جنگ با ترور« جرج بوش 
تا الان نگاه كنيد. استراتژي خروج از خاورميانه از سپتامبر 201۳ بر اساس دكترين برژينسكي 
شروع شد )مخالف اوباما با حمله نظامي قدرت هاي غربي به سوريه، ليبيزاسيون سوريه( و سپس 
نطق مهم 2۸ مه 2014 اوباما در آكادمي نظامي وست پوينت و اعلام رسمي دكترين جديد. 1۳ 
روز پس از نطق اوباما موصل به دست داعش سقوط كرد و در تبليغات داعش جايگزين القاعده شد. 
يعني سقوط موصل و ظهور داعش براي ممانعت از تحقق اين دكترين بود. ترامپ مثل اوباما با شعار 
خروج از خاورميانه رأي آورد ولي عملاً منطقه را آشفته تر كرد به سود جناح نتانياهو. الان دولت 

بايدن مي خواهد همان دكترين را محقق كند. پيش شرط آن دستيابي به توافق با ايران است. 
يكي از دوستان: گيلعاد اردان، سفير اسرائيل در واشنگتن و سازمان ملل، روز پنج شنبه، نهم 
ارديبهشت در گفت وگو با رسانه واي نت در تل آويو: »با تأسف« به اين »اطمينان« رسيده ايم 
كه بازگش��ت امريكا به برجام و رفع بخش عمده اي از تحريم ها عليه ايران كه يك »كش��ور 
افراطي« است امري »حتمي است«. »ماحصل نشست ما با مقامات كاخ سفيد اين بوده است 
كه با يكديگر بر سر ايران تفاهم نداريم.« ارزيابي اسرائيل اين است كه »توافق ميان امريكا و 

ايران در چند هفته آينده امضا خواهد شد.«
شهبازي: آدم متأسف مي ش��ود براي رجال و تحليلگران سياس��ي كه اين تحولات مهم را 

نمي بينند و به اين سادگي ملعبه يك جنگ رواني مي شوند.
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